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Написання складних слів 
разом, окремо, 

з дефісом



Загальні правила 
правопису складних слів



Разом пишемо
Правила Приклади

складноскороч
ені слова 
(мішані та 
складові 
абревіатури) й 
похідні від них: 

адмінресýрс, академвідпýстка, держмúто, 

держустанóва, інвалюта, інформцéнтр,  

Кабмíн, Київзеленбýд,  комбат,  лісгóсп, 

медперсонáл, Нацбанк,  нардéп, 

епідемситуáція, профспілка, Святвéчір, 

соцзабезпéчення, спецзавдáння, 

спортмайдáнчик,  фармпрепарат;  

комбатівський,  профспілковий



Разом пишемо
Правила Приклади

слова з першими іншомовними 
компонентами: абро-,  авіа-, авто-  
агро-,  аеро-, аква-, алко-, арт-, 
астро-,  аудіо-, біо-, боди-,  боді-  
(перед голосним),  веб-, геліо-,  гео-,  
гідро-,  дендро-,  екзо-,  еко-, економ-, 
етно-, євро-,  зоо-,  ізо-, кібер-, 
мета-,  метео-, моно-, мото-,  
нарко-, нео-,  онко-, палео-, пан-, 
пара-, поп-, прес-, псевдо-, соціо-, 
теле-, фіто-, фолк- (фольк-), фоно- 
та ін.: 

авіарéйс, автовідповідáч, агробíзнес, 

артрúнок, астрокорéкція, аудіоальбóм, 

бодибíлдинг, бодіáрт, вебсторíнка, 

геополíтика, дендропáрк, екопродýкти, 

етногýрт,  єврозона, євроремóнт, 

кібермашúна, неомодерніст, 

параолімпíєць, попмýзика, псевдонаýка, 

телехрóніка, фолкгýрт, фолькмýзика, 

фонозáпис; 

Примітка.  Якщо  такі іншомовні компоненти приєднані до власного імені, то 
їх пишемо з дефісом: пан-Єврóпа, псéвдо-Фáуст.



Разом пишемо
Правила Приклади

слова з першим 
іншомовним компонентом, 
що визначає кількісний 
(вищий від звичайного, 
дуже високий або слабкий, 
швидкий і т.ін.) вияв чого-
небудь:  архі-, архи-, бліц-, 
гіпер-, екстра-, макро-, 
максі-, міді-, мікро-, міні-, 
мульти-, нано-, полі-, 
преміум-, супер-, топ-, 
ультра-, флеш-: 

архіскладнúй, бліцопитування, 

гіперзвýк, екстраклáс, 

макроеконóміка, максіóдяг, 

мікрохвúлі, мінідúск, нанокомп’ютер, 

полісахарúди, преміумклас, 

супермáркет, супермодéль, 

супермóдний, топмéнеджер, 

топмодéль, ультрамодний, 

флешінтерв’ю. 



Разом пишемо
Правила Приклади

слова з першим іншомовним 
компонентом анти-, віце-, 
екс-, контр-, лейб-, обер-, 
штабс-, унтер-: 

антивíрус, віцепрем’єр, віцекóнсул, 

ексчемпіонка, ексмінíстр, 

експрезидéнт, контрадмірáл, 

контрудáр, лейбгвардíєць,  

лейбмедик,  обермайстер,  

оберофіцéр, оберлейтенáнт, 

оберпрокурóр, штабскапітан, 

унтерофіцер. 

Примітка  Із власною назвою (прізвищем) такі компоненти пишемо з 
дефісом: «Анти-Дюринг», екс-Югослáвія. 



Разом пишемо
Правила Приклади

складні слова, першою 
частиною яких є 
кількісний числівник, 
записаний словом: 

двадцятип’ятиповерхóвий, двобічний, 

двоóкий, півтораметрóвий,  п’

ятсотдвадцятип’ятирíччя,  

сімдесятиріччя, сімсотсорокарíччя, 

сорокарíчний,  сторіччя,  

тривідсотковий,  трикýтник, 

триярусний, чотириáктний, 

чотиримісячний. 



З дефісом  пишемо: 
Правила Приклади

слова, утворені 
повторенням того 
самого дієслова, що 
виражають інтенсивну 
дію: 

писав-писав,  робив-робив,  

ходив-ходив

прикметника чи  
прислівника, що 
передають високий 
ступінь вияву ознаки: 

білий-білий, багато-багато,  

далéко-далéко,  легенький-

легенький,  ледве-ледве,  синьо-

синьо, тихо-тихо



З дефісом  пишемо: 
Правила Приклади

складні слова, утворені внаслідок 
поєднання слів синонімів: 

гидко-бридко,  зроду-віку,  тишком-
нишком,  часто-густо

слів-антонімів: більш-менш,  видимо-невидимо,  
купíвля-прóдаж

близьких за значенням слів, що 
передають єдине поняття: 

батько-мати (батьки),  хліб-сіль 
(їжа)

слів із тим самим коренем, але з 
різними закінченнями, префіксами чи 
суфіксами: 

великий-превеликий,  з давніх-
давен,  з діда-прадіда,  мало-
помалу, повік-віки, радий-
радісінький, сила-силенна

!!! Примітка. Два однакових іменники  або числівники,  
один з яких має форму називного відмінка, а другий —  
орудного, пишемо  окремо:  кінéць кінцéм, честь чéстю, чин 
чúном, однúм однá. 



З дефісом  пишемо: 
Правила Приклади

складні слова, що 
означають 
приблизність: 

день-другий,  година-дві, не 

сьогодні-завтра, три-чотири

складні вигуки та 
звуконаслідування, 
утворені переважно 
повторенням того 
самого 
звукосполучення:

гей-гéй, ґе-ґе-ґé, дзень-дзелéнь, 

їй-бóгу, їй-прáво, кру-крý, ку-кý, 

курлú-курлú, ого-го-гó, ой-ой-óй, 

ох-хо-хó, тук-тýк, тьох-тьóх



З дефісом  пишемо: 
Правила Приклади

числівниково-літерні 
найменування класів, 
будинків, корпусів, 
поштових відділень тощо: 

10-Б клас, будúнок № 28-Г, 

кóрпус 3-А; Кúїв-1; 

ініціальну абревіатуру, 
написану великими або 
малими літерами, з будь-
яким словом: 

ВІЛ-інфéкція, ДНК-анáліз, 

ДНК-експертиза, ВІП-зáла, е-

декларувáння, е-декларáція

за традицією карт-блáнш, стáтус-кво та 

ін. 



Практикум
Каб/мíн, не сьогодні/завтра, 

епідем/ситуáція, проф/спілка, 

веб/сторíнка, зроду/віку, гео/полíтика, 

дендро/пáрк, з діда/прадіда, 

еко/продýкти, держ/устанóва, 

етно/гýрт,  євро/зона, євро/ремóнт, 

тишком/нишком, кібер/машúна, 

преміум/клас, Свят/вéчір,  супер/мáркет, 

ДНК/експертиза, супер/модéль, 

чин/чúном, супер/мóдний, кінéць/кінцéм.



Практикум
Кабмíн, не сьогодні-завтра, 

епідемситуáція, профспілка, вебсторíнка, 

зроду-вікугеополíтика, дендропáрк, з діда-

прадіда, екопродýкти, держустанóва, 

етногýрт,  єврозона, євроремóнт, 

тишком-нишком, кібермашúна, 

преміумклас, Святвéчір,  супермáркет, 

ДНК-експертиза, супермодéль, чин чúном, 

супермóдний, кінéць кінцéм.



Практикум
Топ-мéнеджер, нардéп, екс-чемпіонка, 

багато-багато,ультрамодний, флеш-

інтерв’ю, однúм- однá,анти вíрус, інформ-

цéнтр, віце-прем’єр, честь-чéстю, 

медперсонáл, екс-президéнт, конт-

радмірáл, п’ятсот двадцяти п’ятирíччя, 

часто-густо, лісгóсп,  з давніх давен, 

комбат, Нацбанк, топ-модéль, ВІП-зáла.

Виправте помилки в 
словах



Практикум
Топмéнеджер, нардéп, ексчемпіонка, 

багато-багато,ультрамодний, 

флешінтерв’ю, однúм однá,антивíрус, 

інформцéнтр, віцепрем’єр, честь чéстю, 

медперсонáл, експрезидéнт, 

контрадмірáл, п’ятсотдвадцятип’

ятирíччя, часто-густо, лісгóсп,  з давніх-

давен, комбат, Нацбанк, топмодéль, ВІП-

зáла.

Виправте помилки в 
словах



Практикум

РАЗОМ треба писати всі 
складні іменники в рядку

РАЗОМ треба писати всі складні іменники в 
рядку

Свят/вéчір, 
прес/секретар, 
бліцо/питуванн

я, 
тридцяти/вось
ми/поверховий

Віце/консул, 
міні/блок, 

карт/бланш, 
чотири/актний

Екс/Югослáвія, 
гео/політика, 

бліц/0опитуванн
я, конт/урудар



Практикум

РАЗОМ треба писати всі 
складні іменники в рядку
РАЗОМ треба писати всі складні 

іменники в рядку

Святвéчір, 
прессекретар, 
бліцопитування, 
тридцятивосьм
иповерховий

Віцеконсул, 
мініблок, карт-

бланш, 
чотириактний

екс-Югослáвія, 
геополітика, 
бліцопитуванн
я, контрудар



Практикум
РАЗОМ треба писати всі складні 
іменники в рядку

А екс/чемпіон, більш/менш, відео/студія

Б орг/відділ, не/сьогодні/завтра, живо/пис

В праце/люб, метео/служба, сімдесяти/річчя

Г проф/спілка, аудіо/файл, 40/метрівка

Д авто/стоп, багато/багато, віце/прем’єр



Практикум
РАЗОМ треба писати всі складні 
іменники в рядку

А ексчемпіон, більш-менш, відеостудія

Б оргвідділ, не сьогодні-завтра, живопис

В працелюб, метеослужба, сімдесятиріччя

Г профспілка, аудіофайл, 40-метрівка

Д автостоп, багато-багато, віцепрем’єр



Практикум

https://learningapps.org/display?v=pczyisv4t22



Складні іменники 

Правила Приклади

складні 
іменники, 
утворені з трьох 
і більше основ: 

автомотогурток, 

радіоспектрогеліогрáфія, 

світловодолікування, 

термогідродинаміка

Разом  пишемо: 



Складні іменники 

Правила Приклади
складні 
іменники з 
першою 
частиною  
напів-, полу-:

напівавтомáт, напівімлá, напівкýщ, 

напівлюдúна, напівмáвпа, напівпітьмá, 

напівпрáвда, напівфабрикат; полýдрабок. 

полýкіпок, полýмисок

Разом  пишемо: 



Складні іменники 

Примітка. Невідмінюваний числівник  пів  зі значенням 

‘половина’ з наступним іменником — загальною та власною 
назвою у формі родового відмінка однини  пишемо окремо: пів 
áркуша, пів відрá, пів годúни, пів літра, пів мíста, пів огіркá, пів 
óстрова, пів яблука,  пів  ящика,  пів  ями; пів Єврóпи, пів Кúєва, пів 
України. 

Якщо ж пів  з наступним іменником у формі називного 
відмінка становить єдине поняття і не виражає значення 
половини, то їх пишемо разом:  півáркуш,  пíвдень, півзáхист,  
півкóло, півкýля, півмісяць, півоберт, півовáл, півóстрів.  



пів (половина) кола (Р.
в.) -                                                           

пів кола

пів (половина) коло (Н.
в.) - півколо



Складні іменники 

Правила Приклади
складні 
іменники, 
утворені з двох  
самостійних  
іменників без 
сполучного 
голосного звука

лікар-еколог, худóжниця-

карикатурúстка, купівля-продаж, 

Цап-Відбувáйло, мати-й-мачуха, 

інтернет-видáння, áльфа-

частúнка, піар-кампáнія, караóке-

бар

З  дефісом  пишемо: 



Складні іменники 

Правила Приклади
першу частину 
складного слова 
(написану разом 
або з дефісом), 
за якою вжите 
слово з такою 
самою, як у 
першої, другою 
частиною: 

áудіо- та відеопродýкція, кýлько- 

й роликопідшипники, нáціє- й 

державотвíрні процéси, рáдіо- й 

телеапаратура, тéпло- й 

гідроелектростанції. 

З  дефісом  пишемо: 



Складні прикметники 

Правила Приклади

складні 
прикметники зі 
сполучними 
голосними о, е; 

лісостеповúй  (лісостéп),  

монокультýрний  (монокультýра), 

легкоатлетúчний  (легка атлетика),  

мовностильовúй  (мóвний стиль), 

легкозаймистий, середньоверхньонімецька  

(мóва)

Разом  пишемо: 



Примітка 1. Якщо друга частина походить від 
префіксального дієслова, то складний прикметник  пишемо  з 
дефісом: вантáжно-розвантáжувальний, контрóльно-
вимірювальний;

Примітка 2. Прислівники, утворені з прикметників, 

здебільшого зберігають на собі логічний наголос і не 
зливаються в одне слово з наступним прикметником або 

дієприкметником: абсолютно сухий, валéнтно пов’язаний, вíльно 
конвертóваний,  діаметрально  протилежний,  компетентнісно  
орієнтований, наукóво  обґрунтований,  послідовно  миролюбний,  
професíйно  орієнтований, соціально актúвний, соціáльно  свідомий, 
соціáльно небезпéчний,  суспільно  корисний,  суспільно необхідний, 
хімічно стійкúй, чíтко окреслений. 



Складні прикметники 

Правила Приклади
складні 
прикметники, 
утворені від 
складних 
іменників, що 
їх також 
пишуть із 
дефісом: 

дизель-моторний  (дизель-мотор), 

монгóло-татáрський  (монгóло-

татáри),  націонал-патріотúчний 

(націонáл-патріóт), норд-остовий (норд-

ост), сі-бемóльний (сі-бемóль),  ýгро-

фíнський(ýгро-фíни); Івано-франкíвський 

(Івано-Франкíвськ), але іванофранківець

З  дефісом  пишемо: 



Складні прикметники 

Правила Приклади
складні прикметники, 
утворені за допомогою 
сполучного голосного  о  
з двох прикметникових 
основ: (між 
компонентами таких 
складних прикметників 
можна вставити 
сполучник і)

архітектýрно-будівельний, 

військово-морський, воєнно-

стратегічний,  електронно-

обчислювальний, 

свердлúльно-шліфувáльний, 

свинцéво-мíдний

З  дефісом  пишемо: 

Примітка.  Складні прикметники, що стили іменниками  
військовозобов’язаний, військовополонений пишемо разом



Складні прикметники 

Правила Приклади
складні прикметники, 
перша основа   яких 
закінчується на  -ико  
(-іко): 

діалектико-матеріалістичний,  

історико-культурний,  лíрико-

епíчний, лóгіко-граматúчний, 

мéдико-генетúчний,  механіко-

математичний, політико-

економічний, хíміко-

бактеріологíчний

З  дефісом  пишемо: 



Складні прикметники 

Правила Приклади
складні 
прикметники, основи 
яких означають 
відтінки кольорів або 
поєднання кількох 
кольорів в одному 
предметі: 

блакитно-синій,  гіркувато-

солóний, жовтувáто-рожéвий,  

кисло-солодкий,  молочно-білий, 

сліпýчо-бíлий,  темно-зелений,  

червоно-зелено-синій

З  дефісом  пишемо: 

Але: жовтогарячий, червоногарячий, 
золотогарячий 



Складні прикметники 

Правила Приклади
складні прикметники, 
утворені за допомогою 
сполучного голосного  о   
з двох  прикметникових  
основ, що називають 
поняття з уточнювальним 
змістом: 

всесвітньо-історичний,  

літературно-художній,  

народно-визвольний, 

підзолисто-болотний

З  дефісом  пишемо: 



Складні прикметники 

Правила Приклади
складні прикметники, 
перша основа яких є 
числівником, записаним 
цифрою, але в його вимові 
наприкінці з’являється 
голосний и, о, а: 

20-поверховий, 7-разовий,  

125-річний,  30-

кілограмóвий; 90-метровий, 

90-річний, 100-годинний; а: 

40-градусний, 40-денний. 

З  дефісом  пишемо: 



Частки

Правила Приклади

словотворчі 
частки  аби-,  
ані-,  де-,  чи-,  
що-,  як-  у  
складі  слів, 
належних до  
будь-якої 
частини мови: 

абищо,  абияк;  аніскільки,  анітрохи, 

аніяк;  дедалі,  деколи,  декотрий,  дещо;  

чималенький,  чимало;  щовечора, 

щогодини,  щоденник,  щодня,  щодоби,  

щодуху,  щонайкращий,  щоправда, 

щоразу, щосили; якнайшвидше, якомога

Разом  пишемо: 



Частки

Правила Приклади

словотворчі частки  -
бо,  -но,  -от,  -то,  -
таки, коли вони 
виділяють значення 
окремого слова: 

іди-бо;  давай-но; тільки-но; 

так-от,  як-от; отакий-то, 

стільки-то, тим-то, якось-

то; важкий-таки, усе-таки, 

дістав-таки, так-таки

З дефісом  пишемо: 

Примітка 1. Якщо між цими частками та словом, до якого їх  приєднують, стоїть 
інша частка, усі троє слів пишемо окремо: іди ж бо; тільки ж но (повідомили); скільки ж 
то (написано); чим би то (втішити); усе ж таки (домовилися). 

Примітка 2. Частку таки пишемо окремо від тих слів, яких вона стосується, якщо 
вона стоїть перед ними: Він таки забіг до друга. 



Частки

Правила Приклади

словотворчі частки 
будь-,  -будь,  -небудь, 
казна-, хтозна-, бозна-  
із займенниками і 
прислівниками: 

будь-хтó,  будь-який, будь-де,  

будь-коли; коли-будь; що-

будь; хто-нéбудь, чий-нéбудь, 

кудú-нéбудь; кáзна-комý, 

кáзна-де, хтóзна-якúй, 

хтóзна-колú, бóзна-чий, 

бóзна-як

З дефісом  пишемо: 



Практикум

З дефісом треба писати обидва слова 
в рядку

А розлого/крислатий дуб/велетень
Б  мерехтливо/голубе край/небо
В  барвисто/пахучий лісо/степ
Г   кисло/солодкий чорно/слив
Д шовковисто/зелений вербо/ліз



Практикум
Разом треба писати кожне складне 
слово в рядку

А радіо/станція, гідро/механіка, мото/спорт
Б дельта/функція, біо/кефір, термо/стійкий
В мікро/елементи, мегават/година, авіа/лайнер
Г  фітнес/клуб, кіно/фестиваль, фото/зйомка
Д бізнес/план, супер/яхта, екстра/ординарний



Практикум
Разом треба писати кожне складне 
слово в рядку

А конусо/подібний, повно/цінний, казково/пісенний

Б животворно/цілющий, будь/який, зло/язикий

В          соколино/зорий, чисто/сердечний, дрібно/плідний

Г           вільно/думний, само/ствердження, кисло/терпкий

Д давньо/грецький, дво/рівневий, серцево/судинний



Практикум
Виправте помилки
Військово-спортивний, військово-полонений, 

мінімаркет, де-який, сільсько-господарський, теле-

апаратура, садово-городній, івано-франківець, 

кисломолочний, правдо-подібний, генерал-майор, 

м'ясо-молочний, псевдо-вчений, давньо український, 

чим би-то, таки-забіг, забіг таки, аніяк, жовто-

гарячий, хтó зна-якúй, пів острів, півострова


